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【明報專訊】2014年中央發表香港「一國兩制」實施狀况白皮書，首次提出中央對港擁有「全

面管治權」。及後，習近平在 2017年中共十九大上亦再三強調。然則，香港的主權到治權都完

全只屬一國範圍內之權，只以中國憲法為本，授權香港「高度自治」。有論者甚至進一步將之理

解為「中央給多少，香港就有多少自治」——這打破了過往對「一國兩制」的多方共識。無論如

何，此些都是中共用以在歷史、法律和國際關係上，排拒了其他人參與解讀當初、當下以至設想

將來「一國兩制」的角色和可能。 

 

In an article contributed to Ming Pao, Mr Choi said that during the Cold War Hong Kong with its 

special geopolitical factors had become an international city with the presence of different forces 

fighting for their own interests. 

 

Mr Choi said due to the colonial history and geopolitical importance of Hong Kong, the city is always 

an international city, despite its return to China, and most importantly it is a city that belongs to the 

people of Hong Kong. 
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